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Referat Tilgængelighedsrådsmøde 

 

Dato: tirsdag den 8.10.2024 Kl. 14.30 –18.00 Rådhuset lokale 391.  
 

 

Deltagere: Formand Polly Dutschke (R, Byrådet), Næstformand Mogens 

Toustrup (LEV & DH-formand Østjylland), Jørgen Bak (Dansk Blindesam-

fund), Poul Ganslev (PTU, Ulykkes-og patientforeningen), Per Thoft Kærs-

gaard (MTM, Byrum), Morten Pedersen (MKB, Sport og Fritid) og Rie Ollen-

dorff (MTM, Byrum). 

 

Gæster: Erika Sølvberg, Byrum, MTM; Per Ryolf, Kommunikation, BA; Ja-

cob Asmussen og Lene Hartig Danielsen, MKB; Cate Bang Fløe, Medbor-

gerskab, MTM, Trine Buus Karlsen, Byrum, MTM. 

 

Afbud: Jeppe Lynggaard Iversen (MSB, Voksen Job og Handicap). 

 

Referat 

 

Ad. Pkt. 1. Godkendt referat  

Referatet fra den 8.8.2024 er udsendt, kommentarer indarbejdet og hermed 

godkendt. 

 

Ad. Pkt. 2. Velkommen til Erika 

Vores nye studentermedhjælper skal hjælpe Rie med div. opgaver. 

Præsentationsrunde. 

 

Ad. Pkt. 3. Seminar for brugerrepræsentanter 

Mogens, Jørgen og Rie har udarbejdet et program. 

Program foreligger og blev godkendt på mødet. Se bilag. 

Dato er fastsat til den 7.11.2024 og foregår på Blixens. Mødelokale Rooftop.  

Rie indkalder brugerrepræsentanterne efter mødet. 

 

Ad. Pkt. 4. Test af Tilgængelighed på hjemmesiden 

V. Per Ryolf.  

Per Ryolf har testet tilgængeligheden på Aarhus kommunes hjemmeside, 

med en bruger med hjerneskade, en ordblind og en på autismespekteret. 

Per R blev bekræftet i Aarhus kommunes bærende designprincip: alt skal 

være på den samme side, og er det noget der er vigtigt, skal det ikke linkes 

ud til andre sider. Indholdet skal være konkret og modtagerorienteret. Vigtigt 

med korte afsnit, mange afsnit, store overskrifter, og grafiske elementer som 

akkordeon. Minimere brugen af PDF, direkte hjemmesidetekst i stedet.  

  

Nyt projekt nævnes: Sub-side for vidensopsamling 

Der arbejdes for at Rie, med hjælp af den nye studentermedhjælper Erika, 

kan få tilladelse til at udarbejde en ny hjemmeside for Tilgængelighedsrådet, 

TEKNIK OG MILJØ 

Byrum 

Aarhus Kommune 

Vejanlæg 

Karen Blixens Boulevard 7 

8220 Brabrand 

 

e-mail:  

olri@aarhus.dk 

 

Sagsbehandler: 

Rie Ollendorff 
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som skal fungere som en vidensopsamling af Tilgængelighedsrådets ar-

bejde. Drømmen er at udarbejde en enkel og flot æstetisk udformet hjemme-

side, med billeder og videoer, så budskabet om tilgængelighed og universelt 

design nemmere når ud internt til projektledere og relevante fagfolk. Ideen 

er, at hjemmesiden kan tilgås som en subsite fra Aarhus.dk. 

   

Fra mødet: 

• Jørgen: Ønsker ikke bare en praleside, men en dokumentation af 

præcise fakta, opsamling af viden. Løfte tilgængeligheden generelt. 

Ikke kun et sted for succeshistorier. 

• Rie: Målet er som tidligere aftalt i Tilgængelighedsrådets, og som 

nævnt i kommissoriet, at der skal indsamles viden fra de projekter 

som brugerrepræsentanterne deltager i. Videoer af processer kan 

også anvendes hvor det er relevant, som en læring. En kombination 

af tekst, billeder og videoer er målet.  

• Mogens: Opsamling af viden er målet, og det er et plus at supplere 

med billeder og video.  

• Per R: Det er vigtigt at holde sig til målgruppen. Sub-sitet er rettet 

mod en snæver gruppe, bygherrer, entreprenører osv., et sted man 

kan se hvor nogen har lavet god tilgængelighed. 

• Polly: Udfordring er også at politikerne ikke ved nok om tilgængelig-

hed, hvad er det vi rent politisk ikke er tydelig nok omkring.  

• Morten: Vi ønsker at bruge subsiten til at fortælle de positive histo-

rier. Hvordan man løfter hele tilgængeligheds-dagsorden politisk, 

skal måske gøres en anden vej rundt. Videns opsamling er et sted 

hvor der faktisk arbejdes med sagerne.  

• Poul: Hjemmesiden bør være et sted som du slet ikke kan undvære 

at kigge på – den skal være tilgængelig, spiselig og let.  

• Mogens: Vi skal derudover tale om hvorfor politikerne ikke forstår? 

Hvorfor implementerer man ikke tangegangen om universelt design? 

 

Ad. Pkt. 5. Strategiske handlingsplaner 

Svar fra mødet ved Kommunikationscheferne.  

V. Per Ryolf.  

Mødet med kommunikationscheferne blev aflyst og udsættes. Næste møde 

er den 8. november 24. 

 

På forrige møde med kommunikationscheferne blev det aftalt, at vi - uanset 

hvad – skal lave en fornyet indsats for at styrke kendskabet til hvordan man 

arbejder med at lave tilgængelige dokumenter. Ift. hjemmesiden er planen at 

brugen af PDF minimeres da PDF-filer ikke er tilgængelige nok. Derudover 

var der en diskussion med kommunikationscheferne om hvem der kan bi-

drage med hvilke ressourcer. 

 

 

Ad. Pkt. 6. Nyt projekt. Tilgængelighed på cykelstien.  
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Tema til Kvalitetsmanualen for cykling. Se bilag. 

Skal Tilgængelighedsrådet takke ja til at deltage i projektet? 

 

Kim Andersen, Projektleder, Cykelplanlægger, Byrum, MTM har henvendt 

sig til Rie med en forespørgsel. Kim har været til konferencen ’Trafikdage’ og 

hørte bl.a. om Cyklistforbundets ambitiøse arbejde Cykling for alle, som 

handler om tilgængelighed for cyklister med handicap (alle mulige slags cyk-

lister). 

Projektgruppen vil gerne arbejde videre med nogle af temaerne/indsatserne 

og indbygge det deres kommende administrationsgrundlag for cykelinfra-

struktur.   

Der er ikke kapacitet på cykelstierne til at mennesker med funktionsnedsæt-

telse cykler i byen, og undersøgelser viser, at der er mange med funktions-

nedsættelse, ønsker at bruge cyklen mere.  

Spørgsmålet er, om Tilgængelighedsrådet er interesseret i at rådets bruger-

repræsentanterne indgår i en undersøgelse?  

  

På mødet: 

• Polly: Jeg tænker at det er rigtig fint.  

• Det er en måde at reservere pladser til trehjulede cykler  

• Lave planer for hvad man skal være opmærksom på.  

Aftalt: 

• Der er enighed i Tilgængelighedsrådet om at invitere brugerrepræ-

sentanter til projektet. 

• Mogens sender en forespørgsel i organisationerne. 

• Vi ønsker både brugerrepræsentanter der allerede cykler og bruger-

repræsentanter der ønsker at cykle mere. 

 

Ad. Pkt. 7. Nyt projekt. Inspektørboligen ved Brobergskolen. 

Henvendelser fra Dorte Bach Schmidt, Aarhus Ejendomme. 

Er det noget Tilgængelighedsrådet er interesserede i at gå ind i? 

 

Det drejer sig om den tidligere inspektørbolig på Brobergskolen ved Føtex 

Frederiks Alle. Aarhus Ejendomme skal renovere villaen og lave rum til 

børne kulturhus i alderen under ca. 10 år. Der er projekteret en lift/elevator 

og nyt handicaptoilet og indeholdt i projektet. 

 

Uderummet indgår ikke i projektets økonomi. 

 

På mødet: 

• Hvem skal kontaktes? Morten foreslår at der tages kontakt til medar-

bejdere der arbejder med børn med særlige udfordringer. Mogens 

mener de der selv har børn med udfordringer, er eksperter. Rie fore-

slår en blandet gruppe.  

• Jørgen er skeptisk ift. til ’liften’, og mener at en elevator er bedre. 

Aftalt: 
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• Enighed i Tilgængelighedsrådet at vi skal med i projektet.  

 

 

Ad. Pkt. 8. K.B. Tilgængelighed  

Anlægsmidler til godkendelse. Se bilag. 

 

Trine Buus Karlsen præsenterede anlægsprogrammet for Tilgængeligheds-

rådet budget. Der er et politisk ønske fra budgetforhandlingerne, at Tilgæn-

gelighedsrådet afsætter 4,615 mio. kr. fra tilgængelighedspuljen til etablering 

af elevatorer ved Torsøvej letbanestation for at skabe fuld tilgængelighed.  

Hvis de 4,615 millioner skal tages fra Tilgængelighedspuljen, skal det forelig-

gende budget omprioriteres. Budgettet til ’El-ramper i busserne’ kan ikke 

ændres, hvorfor det kun er muligt at tage midler fra ’Tilgængelighedsruter’. 

Trine præsenterede derudover en forespørgsel på 50.000 kr. til etablering af 

en ny skifteplads (changing-place) på et eksisterende handicaptoilet på 

DOKK1. 

  

På mødet: 

• Der var store uenighed i rådet ift. omprioritering af budgettet i Til-

gængelighedspuljen, herunder indstillingen til etablering af et nyt 

elevatortårn på Torsøvej.  

• Mogens: Det opleves som en udemokratisk proces, at vi fra Byrådet 

får ’pålagt’ at etablere et elevatortårn på Torsøvej. Tilgængeligheds-

rådet bliver presset til at sige ja, fordi rådet ellers står tilbage som 

dem der siger nej.  

• Jørgen: Jeg er enig med Mogens i, at det opleves forkert, at der 

kommer en indstilling fra Byrådet som tilgængelighedsrådet slet ikke 

er blevet inddraget i, og som vi nu under tidspres skal tages stilling 

til. Er ikke enig i at støtte dette projekt, og vil meget hellere støtte 

projekter som f.eks. det tilgængelige toilet (changing-place).   

• Der er et bredt ønske om en fremadrettet snak om hvordan Tilgæn-

gelighedsrådet betjener den økonomiske pulje, og hvilke projekter 

Tilgængelighedsrådet fremadrettet ønsker at støtte økonomisk. Det 

skal på dagsordenen på et kommende møde. 

Aftalt:  

• Tilgængelighedsrådet siger ja til elevatortårnene på Torsøvej. 

• Tilgængelighedsrådet siger ja til etablering af en ny skifteplads 

(changing-place) på et eksisterende handicaptoilet på DOKK1. 

• Trine kommer med to bud på hvordan budgettet kan justeres, og 

indkalder til nyt møde.  

• Mogens: Vores samlede budget i Tilgængelighedsrådet er med vo-

res vedtagelse af elevatorerne på Torssøvej overskredet og der skal 

findes besparelser i det vi allerede har vedtaget i Tilgængelighedsrå-

det, ligesom der ikke er flere penge før 2030 til andre projekter. 
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Ad. Pkt. 9. Valgsteder 
Fremlæggelse ved Jacob Asmussen og Lene Hartig Danielsen, MKB. 
Fund ved brugerinddragelse på valgsteder. Udkast til rapport er sendt som 
bilag.  

• Hvad skal der ske fremadrettet? 

• Hvad gør vi med vores fund? 

• Tjekliste til de kommende valg og for medarbejderne.  
 

Regnskab for gennemgang af valgsteder er vedlagt som bilag. Projektet har 
modtaget 100.000 kr. fra anlægspuljen for tilgængelighed. 
 

Jakob og Lene har været rigtig glade for samarbejdet med Tilgængeligheds-

rådet. De var optaget af at få brugere ind på valgstederne, og se hvor der 

kan skabes forbedringer ift. god tilgængelighed for alle. Målet er at sikre lige 

adgang, reducere barrierer og inspirere til tilgængelighed. I processen frem-

går en række fund som har ført til anbefalinger for valgsteder i fremtiden, 

blandt dem var:  

• En tjekliste til valgsekretærerne og MTM- Ejendomme,  

• Et nyt projekt om skiltning  

• En e-learning forløb til de tilforordnede, der udfordrer om valget er 

"tilgængeligt" nok for deltageren.  

• At give mulighed for at mennesker med funktionsnedsættelse også 

kan være frivillige ved valget (og ved reducerede timer). 

 

Poul foreslår, at det kan være hjælpsomt hvis der er nogle frivillige der mø-

der borgerne ved parkeringspladsen.  

 

Lene og Jacob giver en stor tak for hjælpen fra brugerne og for midlerne. 

 

Ad. Pkt. 10. Evt.  

 

Ad. Pkt. 11. Grøn Mobilitetsplan 

Aarhus Byråd indgik d. 7. august 2024 en politiske aftale om en kommende 

grøn mobilitetsplan i Aarhus.  

Som opfølgning på den politiske aftale har vi startet en dialogproces op, hvor 

vi gerne vil bredt ud og præsentere hovedtrækkene i aftalen og her ud fra 

have en dialog om netop de dele af aftalen, som I gerne vil diskutere og 

komme med input til. Retningen for den kommende grønne mobilitetsplan er 

politisk besluttet med aftalen, men vi har brug for jeres input til, hvordan vi 

kan realisere initiativerne, da jeres viden og indsigt er vigtig for en god imple-

mentering.   

 

Input vil indgå i en rapport, der samler op på alle de input, der er kommet i 

forbindelse med dialogmøderne. Rapporten vil blive præsenteret for forligs-

kredsen bag aftalen ved udgangen af 2024, så partierne har mulighed for at 

bede om, at konkrete input skal indarbejdes i forslaget til planen, inden det 

præsenteres for hele byrådet i det nye år. Rapporten vil efterfølgende indgå i 
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den politiske behandling af den grønne mobilitetsplan. Det er således forligs-

kredsen, der beslutter, om der skal ske ændringer, justeringer eller lignende 

i planen på baggrund af jeres input. 

Link til Grøn Mobilitetsplan: 

Aarhus skal have en grøn mobilitetsplan 

 

Referat fra punktet er vedlagt. 

Jørgen har følgende kommentar til referatet:  

Jeg ved godt vi sandsynligvis ikke kan kommentere på referatet vedr. grøn 

mobilitet, men her er jeg tilsyneladende refereret for at skulle have sagt, at 

jeg overvejer at flytte fra Aarhus. Det kunne jeg aldrig finde på!! 

 

 

Bilag tidligere fremsendt: 
- Referat fra mødet 8.8.2024. 

- Udkast rapport Valgsteder 

- Tilgængelighed på cykelstien 

- Inspektørboligen ved Brobergskolen 

- K.B. Tilgængelighed. Anlægsmidler 2025  

- 20240923_Seminar for brugerrepræsentanter 

- Referat fra mødet om Grøn Mobilitetsplan 

- Bilag A – Torsøvej st – Elevatorer 

- Tilgængelighed på torsøvej st 

- CP – Dokk1 – Planer og 3D 

- Aarhus, Dokk1_Aarhus Kommune_21499-2JBD 

 

Næste Tilgængelighedsrådsmøde:  

Mandag den 16.12.2025 kl. 14.30-17.00. 

 

https://aarhus.dk/demokrati/projekter-og-samarbejder/trafik-og-infrastruktur/aarhus-skal-have-en-groen-mobilitetsplan

